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Z asa prišiel ten 
sviatočný vianočný 

čas ,  k torý  šťas t ím 
a pokojom naplní nás, už 
sa rozsvietil stromček 
a hviezdičiek jas ... 
     Aj v našej obci sa rozsvietil stromček a pod ním Mikuláš obdaroval 
všetky prítomné deti. Začala sa opäť nová pekná tradícia v histórii 

obce.  A aká bola predvianočná 
nálada  v rodinách?  Sadnime na 
čarovné sane a zavezme sa do 
minulosti!    
     Posledné dva dni boli venované 
vianočným prípravám, aby bolo 
všetko upratané a napečené. Na 
Štedrý deň sa dospelí i deti celý deň 
postili. Svetlo v izbe zapálili až vtedy, 
keď bolo všetko hotové, pripravené.   
Do kúta  umiestnili malú jedličku 
ozdobenú jabĺčkami, orieškami 
a doma vyrobenými ozdobami. Na 
stole bol prestretý slávnostný obrus. 
Nesmelo sa zabudnúť ani na 
domáce zvieratá. Okrem zvyčajného 
krmiva boli účastné aj dobrôt zo 
štedrovečerného stola. 
      Keď vyšla na oblohu prvá 
hviezda, pomodlili sa spoločne 
modlitby za zdravie a Božie 
požehnanie pre celú rodinu a zasadli 
k štedrovečernému stolu.  Mama 
robievala deťom krížik na čelo 
medom, aby boli po celý rok zdravé 

a dobré ako med. Najskôr sa podávala oblátka s medom, potom 
kapustnica a makové pupáky. Ryba sa začala jedávať len v nedávnej 
minulosti.  
     Po večeri sa chodievalo  vinšovať a spievať koledy pod oknami 
príbuzných a známych, až kým nebol čas ísť na polnočnú svätú omšu. 
Pri voňavom teple a vzájomnej pohode usínala rodina až neskoro 
v noci. 
     Ďalšie dni mali viacej zábavný a spoločenský charakter. Chodilo sa 

po návštevách, na 
Štefana bola tradičná 
zábava. 
      Pri dozvukoch 
Vianoc sa nám môže 

zdať, ako by Nový rok nemal svoje zvyky, ale opak je pravda. Žiaden 
deň v roku, ani vianočný, nevítali ľudia už od prvých minút, ako práve 
tento – netrpezlivo očakávali polnočný zvuk hodín alebo zatrúbenie 
hlásnika. Keď sa tak stalo, povstávala celá rodina a všetci sa 
započúvali do krásneho vinša hlavy rodiny:“ Pri akom stole nový rok 
vítame, taký nech nám dvanásť mesiacov zostane.“  Na stole voňal 
chlieb, med, sviatočné jedlá. Štedrosť bola odvekou túžbou rodičov.           
V niektorých regiónoch nech bolo v toto ráno akékoľvek počasie, 
ľudia sa umývali v potočnej vode, aby boli zdraví po celý rok. Oheň 
v sporáku horel po celú noc a petrolejku zhasli až ráno. Mládež sa 
zabávala, veselila. Nadránom sa všetci rozchádzali po vinšovaní. 
V tento deň nikde nemali radi, keď do domu prišla prvá žena.  
Najradšej očakávali malých vinšovníkov, vraj iba oni prinášajú do 
domu šťastie. 
     Naša cesta minulosťou sa pomaly končí. Vystúpte z čarovných saní 
a poobzerajte sa dookola. Vidíte tú krásu? I dnes si vieme pripraviť 
čarokrásne vianočné chvíle. Sú iné ako tie v minulosti, ale ak sa 
chcete na ne aspoň zahrať,  už  viete  ako.     
                                                                                                          -  hh - 

Od Vianoc do Nového roku 

  
Ján Turan 

 Mama pečie 
 

 Zima ide zďaleka 
 belostná a čistá. 
 Mama pečie, vypeká, 
 na Vianoce chystá. 
 
 Medovníky, koláče 
 deťom za koledu. 
 Na Vianoce k domovu 
 všetky cesty vedú. 

 

Veľa krásnych chvíľ  
v príjemnej atmosfére Vianoc, 
pevné zdravie, šťastie a lásku  

v novom roku 2004  
 všetkým svojim čitateľom želá                                       
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   V piatom kole mestskej 
kolkárskej ligy sa mužstvo Banky 
stretlo s Povodím Váhu I. V tomto 
zápase vyhralo Povodie Váhu 
pomerom zvalených kolkov 
976:914. Výkony jednotlivých 
hráčov: Mjartan 237, Škrabák 232, 
Hubinský 230, Ďuriš 215. 
 

   
 
             

Tabuľka po 5. kole: 
1. Dompek         5   5   0   0   10 
2. FKM              5   5   0   0   10 
3. Povodie I.      5   3   0   2     6 
4. Rouzz            5   3   0   2     6 
5. Banka           5   2   0   3     4   
6. Povodie II.     5   1   0   4     2 
7. Byt. podnik    5   1   0   4     2   
8. K+K              5   0   0   5     0 

 
Škrabák 
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ZÁHRADKÁR V JANUÁRI 
Opatrne zalievame izbové kvety. 
Urobíme si skúšku klíčivosti staršieho osiva. 
Vetráme sklady so zeleninou a ovocím. 
Bielením chránime kmene stromov pred mrazovým 
poškodením. 
Prikrmujeme vtáky. 
Priaznivé dni využívame na rez ovocných drevín. 
Striasame ťažký sneh s konárov stromov. 

  
 
   Futbalová jeseň sa už skončila a naše mužstvo po ťažkom zápase 
s Červeníkom zaslúžene vyhralo 2:1. Upevnilo si tak 4. miesto v tabuľke. 
     Výborne si počínal  i dorast, ktorý po víťazstve nad Moravanmi 4:3 
neprehral po sebe už  5  zápasov.  V poslednom kole na domácom poli 
zdolal Hlohovec 2 : 1 a zabezpečil si tak 7. miesto v tabuľke. 
      Ďalšie informácie sa týkajú výstavby kabín, s ktorou sa pokračuje aj 
vďaka niektorým dobrovoľníkom a ich práci. Pán  Ján Zemko zvnútra 
vykožoval celé kabíny a pán Michal Kohút so synom Petrom sa postarali 
o vylíčenie kabín. Poďakovanie patrí sponzorom, ktorí dodali potrebný 
materiál: p. Višňovský – farby, p.Vlnka – dlažbu.                            
      Veľmi pomohli aj hráči FC HAVRAN – finančne i po materiálnej 
stránke. Úprimné poďakovanie patrí i najstaršiemu členovi výboru 
p. Dubovskému, ktorý výstavbe kabín venoval všetok voľný čas 
a  vykonával všetky drobné práce. 
Týmto apelujem i na všetkých obetavých ľudí, ktorí by radi pomohli 
bananskému futbalu.  

                                                                                                  Š. Štefanka 

Koniec futbalu... 

 
Oznamujeme záujemcom o stolný tenis,  

že organizujeme turnaj  

O pohár starostu obce 
Začiatok turnaja   

v sobotu 20.12.2003 od 8,00 hod.   
Záujemcovia  sa môžu prihlásiť  

v hornom hostinci.  
Tešíme sa na Vašu účasť! 

 
 

Vážený pán starosta, 
Vážená redakčná rada! 
   Chcela by som sa Vám poďakovať za Váš, ale hlavne náš časopis – 
Hlásnik, ktorý pravidelne pripravujete. Vždy sa naň tešíme – či už na oznamy, 
novinky, upozornenia... vieme, že sa aj u nás niečo deje. Preto som sa rozhodla 
napísať pár riadkov o našich deťoch – keďže zatiaľ nebolo veľa aktivít, do 
ktorých sa mohli zapojiť.  
Prázdniny v Ríme. 
Aj tak by sa dalo nazvať pár augustových dní, ktoré strávilo asi 30 detí našej 
farnosti na Výtokoch. Ak sa čudujete, prečo v Ríme, nuž preto, lebo 
animátori zamerali tento tábor – už druhý v poradí – na staroveký Rím, alebo 
šírenie kresťanstva v dobách dávno minulých. Zaujímavou hrou sa preniesli do 
čias Cézara, Nera, Hadriána, Marca Aurélia a iných cisárov – čím si 
vlastne priblížili hodiny dejepisu.  
   A čo zábava? Aj tej bolo neúrekom. Veľký úspech malo práve 
prenasledovanie kresťanov. Veselo bolo aj pri rôznych športových či 
vedomostných hrách. Deti zbierali body pri hrách, za dobré skutky, za pomoc... 
a potom sa hodnotilo. 
Ich program bol obohatený o denné návštevy nášho duchovného otca. Ten 
takto prispel veľkým dielom k hodnotnej duchovnej atmosfére. Jeho prítomnosť 
bola požehnaním pre naše deti, ktoré ho vždy netrpezlivo čakali. 
Keďže Výtoky ležia v krásnom prostredí, nebola núdza o turistické prechádzky 
do okolia. 
Posledný večer patril táboráku a tradičnej opekačke pri zvukoch gitary. 
   Som si istá, že tých pár dní prebehlo deťom veľmi rýchlo a domov sa im veru 
veľmi nechcelo a na všetko budú dlho spomínať.  
   Za všetko sa treba poďakovať pánu Čirkovi, ktorý tento celý tábor už po 
druhýkrát sponzoroval a postaral sa deťom o stravu i o ubytovanie. Samozrejme 
treba poďakovať pánu farárovi Mgr. Bederkovi a animátorom Janke, 
Lukášovi a Petrovi, ktorí sa postarali o každú voľnú chvíľu. 
   Dokázali, že Ježiš nemá prázdniny a dajú sa s ním stráviť nielen chvíle pri 
modlitbe, pri štúdiu a námahe, ale aj čas oddychu a zábavy. 
     Väčšina týchto detí využila ďalšie dve nedeľné popoludnia a stretli sa na 
Obrázkovej hore pri rôznych športových hrách a „opekačke“. 
   Posledná augustová sobota tiež patrila mladým – bolo to „Celodiecézne 
stretnutie mládeže v Galante – Hodoch. 
Niekoľko mladých sa zúčastnilo aj stretnutia so sv. Otcom v Trnave 
a v Bratislave, ktoré poriadal farský úrad. 
   Bolo to len niekoľko malých „lastovičiek“, ale iste podnetných, aby sa 
začalo pracovať s deťmi a mládežou aj v tomto smere. Snáď keby sa našiel 
priestor na stretávanie, dalo by sa robiť oveľa viac. Iste by to bol lepšie využitý 
čas, ako sedieť len tak pri Váhu s cigaretou a fľaškou v ruke. 
   So srdečným pozdravom a prianím všetkého dobrého  
 

Z vašich ohlasov   

 

Pozývame všetkých na  

 Jasličkovú slávnosť  
 do kostola   

dňa 28. 12. 2003 o 15,00 hod.,  
ktorú pripravili so žiakmi ZŠ  

p. uč. Štreicherová a so žiakmi ZUŠ  
p. uč. Benka. 

Starosta obce pozýva všetkých občanov 
31. decemberA 2003 o 2400 HOD.  na  

POLNOČNÉ  
SILVESTROVSKÉ STRETNUTIE  

pod obecným vianočným stromčekom. 
Občerstvenie z vlastných zásob. 

Privítajme všetci spolu rok 2004! 
Nech stisnutie ruky a milé slovo  

v tomto okamihu každého rozohreje! 

 

VÁPENICKÝ 
CHODNÍK 

OSVETLENÝ 
      Dňa 22. novembra 2003 
sa konečne rozsvietilo verejné 
osvetlenie popri chodníku pri 
V á p e n i c k o m  p o t o k u . 
Najväčšiu zásluhu na tom 
majú členovia Motoklubu 
Banka, ktorí od rána 
brigádovali pod vedením 
p. Jozefa Moravčíka. Natreli 
všetky stĺpy, namontovali 
a zapojili svietidlá verejného 
osvetlenia. Poďakovanie patrí 

ďalej: Jozefovi Moravčíkovi ml., Petrovi Samuhelovi, Jaroslavovi 
Vidovi, Jozefovi Rybárikovi, Rudolfovi Moravčíkovi, Michalovi 
Bednárikovi, Jozefovi Jošťákovi. Pomáhala aj mládež: Patrik 
Moravčík, Lukáš Moravčík, Danko Benuš, Dodko Minčef, Ondrej 
Vetrík a Enes Bedžovič. 
   Starosta obce im v mene všetkých občanov ďakuje. 



• Predstavte sa. 
- Mám 46 rokov, dve deti a 
pracujem v slovenských 
elektrárňach Jaslovské 
Bohunice. Na Banke bývam 
od narodenia. 
   V minuloročných voľbách 
som po prvýkrát kandidoval 
za poslanca do obecného 
zastupiteľstva. Po zvolení 
som bol navrhnutý za 
predsedu komisie pre 
výstavbu a životné prostredie. 
• Aké je vaše doterajšie 

pôsobenie vo funkcii 
poslanca? 

-  Moje  pôsobenie  v 
zastupiteľstve je najviac 
z a m e r a n é  n a  d o b r é 
fungovanie komisie tak, aby 
všetky žiadosti, sťažnosti a 
podnety občanov obce boli 
riešené včas a k ich 
spokojnosti v rámci platných 
zákonov a vyhlášok, ako i v 
súlade so záujmami obce. Je 
to v mnohých prípadoch 
zložité a citlivé rozhodovanie. 

   V rámci časových možností 
sa aktívne zapájam a 
pomáham i pri organizovaní 
kultúrnych a spoločenských 
akcií i v spolupráci s 
dychovou hudbou na Banke, 
v ktorej aktívne hrávam.  
    
• Aké sú vaše plány a 

p r e d s a v z a t i a  d o 
budúcnosti? 

- Mojim predsavzatím pri 
vstupe do aktívnej práce v 
obecnom zastupiteľstve bolo 
a je hlavne zvýšiť záujem 
väčšiny obyvateľov našej 
obce o jej rozkvet a 
zvelaďovanie tak, aby aj tí 
obyvatelia Banky, ktorí sa 
s t á l e  c í t i a  b y ť  „
piešťancami“, mohli s 
hrdosťou povedať, som „
bananec“. 
 

Pozn. redakcie: Tento príspevok  
poslanec vypracováva písomne 
na žiadosť redakcie a my ho  
uverejňujeme v pôvodnom znení. 

TRI OTÁZKY pre poslanca 

Ing. Antona HARINGA 

VÝZVA 
Týmto žiadame občanov obce, u ktorých došlo k zmenám vo 
vlastníctve alebo v užívaní nehnuteľností  (pozemkov a stavieb) 
od posledného daňového priznania v roku 1996 (odpredaj, kúpa, 
darovanie, dedičské konanie, prenájom nehnuteľnosti  a pod.) a 
tieto zmeny neohlásili   na obecnom úrade, aby tak urobili čo 
najskôr po novom roku. Pri súčasnom  zadávaní údajov  z  
daňových priznaní   z roku 1996  do počítačovej databázy 
zisťujeme, že mnohé priznania nie sú aktuálne a to 
predovšetkým  z  dôvodu, že daňovníci   u ktorých nastali zmeny 
vo vlastnícve alebo v užívaní nehnuteľnosti, tieto zmeny 
neoznámili správcovi  dane - obci, hoci zákon o dani z 
nehnuteľnosti každému takúto povinnosť ukladá.   
 

   STAROSTA OBCE  ĎAKUJE 
• rodine Jahodovej za darovanie vianočného stromčeka pre našu 

obec, 
• žiakom, vedeniu a učiteľom ZŠ na Banke za pekný kultúrny 

program pri posedení s dôchodcami,  predsedníčke kultúrnej 
komisie p. Belicovej ako i  všetkým členom za dobre  
zorganizované podujatie, 

• našej dychovej hudbe, ktorá  doprevádzala  rozsvietenie 
vianočného stromčeka a hrala i  pri posedení s dôchodcami,  

• sponzorom posedenia s dôchodcami: družstvu Moravany, 
spoločnosti Veľkopek a.s. Piešťany, p. Julovi Šebovi a     
p. Tapušíkovej s manželom. 

 

UPOZORNENIE 
Na základe nárastu sťažností  upozorňujeme všetkých občanov, 
že v súlade so Všeobecným záväzným nariadením obce, je na 
celom území obce  kde sa zdržujú občania, v okolí 
zdravotníckeho strediska, kostola, školy, obchodov, obytných 
domov  zakázané používať zábavnú pyrotechniku. Žiadame 
rodičov  detí, učiteľov, aby upozornili deti a mládež na 
dodržiavanie tohto nariadenia . Buďme k sebe v tomto období 
ohľaduplní a zábavnú pyrotechniku používajme iba na miestach,
kde nedochádza  k obťažovaniu ľudí nadmerným hlukom. 

*** 
 VÁŽENÍ SPOLUOBČANIA, DOVOĽTE MI,  ABY SOM V  
ZÁVERE  TOHTO ROKA, V POSLEDNOM TOHTOROČNOM 
VYDANÍ NÁŠHO HLÁSNIKA  V  MENE  VÁS, 
OBČANOV, I V MENE MOJOM  POĎAKOVAL ČLENOM 
REDAKČNEJ RADY  ZA ICH DOTERAZ VYKONANÚ 
PRÁCU.  VEĽMI SI  VÁŽIM  ELÁN A NADŠENIE 
ĽUDÍ, KTORÍ STÁLI  PRI ZRODE HLÁSNIKA A 
KTORÍ   STOJA DODNES PRI ZRODE KAŽDÉHO  
JEHO  ČÍSLA.   PRAJEM  VÁM, VÁŽENÁ REDAKČNÁ 
RADA, I V NASLEDUJÚCICH ROČNÍKOCH    VEĽA 
ÚSPECHOV A RADOSTI Z VÁŠHO PEKNÉHO  DIELA. 

 *** 
VÁŽENÍ SPOLUOBČANIA, 
V NASTÁVAJÚCICH SVIATOČNÝCH DŇOCH VÁM VŠETKÝM 
PRAJEM POKOJNÉ A RADOSTNÉ PREŽITIE VIANOČNÝCH 
SVIATKOV V KRUHU SVOJICH NAJBLIŽŠÍCH. V NOVOM ROKU 
2004  VÁM VŠETKÝM PRAJEM  VEĽA ZDRAVIA, POKOJA A 
RADOSTI.   
                                                             ING. JAROSLAV JANEČEK                         
                                                                         STAROSTA OBCE 

Obecný úrad informuje 

I  t i e t o 
f o t o g r a f i e 
svedčia o tom, 
že tohtoročné 
p o s e d e n i e 
starostu obce 
s dôchodcami 
sa vydarilo 
a  m a l o 
d ô s t o j n ý 
p r i e b e h . 
P r í j e m n ú 
a t m o s f é r u 
večera, ktorý 
bol prejavom 
úcty k starším 
o b č a n o m 
obce, vyplnili 
žiaci pekným 
k u l t ú r n y m 
p r o g r a m o m 
a rezkými 
m e l ó d i a m i 

dychová hudba z Banky pod taktovkou p. uč. J. Benku. 
Dôchodcovia určite s radosťou privítali medzi sebou aj pána 
farára Mgr. J. Bederku. Podujatie prispelo k rozvoju dobrých 
medziľudských vzťahov medzi občanmi. 

VYDARENÉ POSEDENIE S DÔCHODCAMI 
• 21.10. sa žiaci 9. 
ročníka  zúčastnili 
Dňa otvorených 
dverí vo Vodohospodárskom učilišti 
v Piešťanoch. Pri tejto príležitosti si aj 
zasúťaž i l i .  Najúspešnejš í  bol 
F. Martinkovič. Za svoju zručnosť bol 
odmenený  audioprehrávačom. 

•       25.10. na Majstrovstvách okresu  
Piešťany v streľbe reprezentovali našu 
školu L. Kuklišová, A.Kalavská – 6.
tr., D. Geschwantnerová, M. Jošťák – 
7.tr., L.Vittek – 8.tr. a L. Vetrík – 9.tr. 

•       Plavecký kurz pre pokročilých 
v rámci vyučovania TV začali od 
27.10. chlapci  6. – 9. ročníka. 

•       Vedenie školy ďakuje za 
s p o n z o r s k é  p r í s p e v k y :
p. Matejkovej – za darovanie dvoch 
volejbalových lôpt na vyučovanie 
TV – a p. Mészárosovej -  za 
darovanie magnet ickej tabule 
a papiera do 2. triedy. 

•       Do konca novembra boli všetky 
ok ná  v  t r i eda ch  v yme nen é . 
Poďakovanie patrí firme RAVING za 
splnenie časového harmonogramu, za 
včasnú dodávku a zodpovedný prístup 
všetkých robotníkov. 

•       Pekný Mikulášsky darček – 
scanner-  pre účely základnej školy 
dostali žiaci i učitelia dňa 3.12.  od 
p.  P. Chalása, konateľa spoločnosti 
AQUAGAS s r.o. Vedenie školy 
i touto cestou ďakuje za  zlepšenie 
materiálnych podmienok školy. 

•   Program pre 
seniorov obce 
pripravili p. uč. 

Lehutová, Škarková, Ščípová 
v spolupráci s triednymi učiteľmi 1. až 
9. ročníka. 

•       V e d e n i e  š k o l y  ď a k u j e   
p. poslancovi I. Margetínovi  za 
sponzorskú pomoc dodaním materiálu 
a práce pri odstránení havárie 
odpadového potrubia. Vďaka tejto 
rýchlej a účinnej pomoci  nebolo 
potrebné prerušiť vyučovací proces.  

•       Potešiteľné a chvályhodné je i to, 
že obecný úrad našiel peniaze i na 
odstránenie nefunkčných komínov 
a vetrákov, ktoré už dlhšie ohrozovali 
bezpečnosť žiakov i zamestnancov 
školy.   

•       V rámci milých prekvapení 
navštívili  žiaci 1. až 9. ročníka  dňa 
5.12. filmové prestavenie  Hľadá sa 
Nemo v kine Fontána. 

•       Žiaci 4. ročníka sa zúčastnili  dňa 
1 1 . 1 2 .  b e s e d y   o  k n i h á c h 
vydavateľstva BUVIK v MsK 
Piešťany. 

•   Vedenie ZŠ v Banke ďakuje 
všetkým rodičom, priateľom školy 
a sponzorom za pomoc v roku 2003 
a želá všetkým príjemné prežitie 
vianočných sviatkov, v novom roku 
pevné zdravie, spokojnosť - aby jeden 
druhému veľa šťastia prial, aby ten 
nový rok za to stál. 

ZO ŠKOLSKÝCH LAVÍC 

10.časť – Banka v 2. polovici 17. storočia 
 V roku 1656 došlo k zmene zemepána Banky. 
Mestečko Piešťany i s kúpeľmi, Banku 
a Drahovce získal gróf Adam Forgáč a pripojil 
ich k Hlohoveckému panstvu. 
   V roku 1661 vyhotovili panskí úradníci urbár 
Hlohoveckého panstva a to na základe výpovedí 
richtárov a prísažných jednotlivých obcí. V tom 
čase bol richtárom Banky Juraj Kováč, ktorý sa 
venoval umeleckému kováčstvu. Prísažnými obce 
boli Martin Poliak, Michal Kabát, Mikuláš 
Kristanič a Ján Valachovič. 
   V urbáre boli spísané mená a majetok 
poddanského obyvateľstva, t.j. sedliakov, 
želiarov (hoštákov), živnostníkov, 
remeselníkov a pod., ktorí boli povinní 
odvádzať naturálne a peňažné poplatky 
hlohoveckému zemepánovi. Nie sú v ňom 
uvedené mená zemanov, ktorí ako 
príslušníci nižšej šľachty nemuseli platiť 
dane. 
   Chotár Banky sa nachádzal predovšetkým 
na ľavobreží, ale tiež i na pravom brehu Váhu. 
Obyvateľstvo sa venovalo prevažne 
poľnohospodárstvu. Sedliaci hospodárili na 
zemepanskej ornej pôde, kým želiari ju nemali. 
Orná pôda bola jednak usadlostná (urbárna) a tiež 
kopaničná (získaná klčovaním). Kopcovitý terén 
Banky bol z veľkej časti zarastený stromami 
a krovím a preto usadlostnej ornej pôdy nebolo 
veľa. So súhlasom zemepána bolo možné získať 
klčovaním ďalšiu ornú pôdu – kopaničnú. Jej 
užívatelia síce tiež odvádzali zemepánovi časť 
úrody, avšak túto pôdu mohli slobodne predávať 
alebo vymieňať. Na Banke boli dobré podmienky 
pre vinohradníctvo. Okrem obyvateľov Banky 
mali tu v 17. storočí vinice aj Piešťanci, keďže 
v ich chotári neboli vhodné podmienky na 
pestovanie hrozna. Postupne však Piešťanci 

upúšťali od dorábania hrozna a spustnuté vinice sa 
menili na polia s ornou pôdou. 
   Ďalší obyvatelia Banky sa venovali živnostiam 
a remeslám – mäsiarstvu, kamenárstvu, 
pradiarstvu, kožiarstvu, mlynárstvu, kováčstvu, 
kolárstvu a pod. 
   Niektorí obyvatelia Banky si rovnako ako 
obyvatelia kúpeľnej osady Teplice a Piešťan 
privyrábali poskytovaním kúpeľných služieb. 
Dopravovali chorých do kúpeľov a späť, kopali 
a čistili kúpacie jamy, ubytovávali hostí, predávali 

potravinové produkty a pod. 
   V 17. storočí bolo 5 veľkých povodní Váhu. 
Rieka po povodni často zmenila hlavné koryto 
a preto termálne pramene sa ocitli raz na jej 
pravom, inokedy na ľavom brehu. 
   Na Váhu mali pltníci celý rad prístavov 
i v Piešťanoch a v Banke. Pltiam čiastočne 
sťažovali plavbu vodné mlyny v piešťanskej 
Bodone a pri Tepliciach. Cez Váh sa prechádzalo 
brodmi alebo sa prevážalo kompami. 
   V roku 1663 zažili obyvatelia tunajšieho 
regiónu tretí vpád tureckých vojsk. Turci prišli 
až k pevnosti Nové Zámky, ktorú bránil gróf 
Adam Forgáč. Počas jej obliehania spustošili aj 
mestečká a dediny pri Váhu, tiež i okolie Piešťan. 
Turci napokon Nové Zámky obsadili. Cisár 
Leopold I. dal preto postaviť pevnosť, ktorá by 

chránila obce tunajšieho regiónu. Výstavba 
pevnosti Leopoldov oproti Hlohovcu prebiehala 
v rokoch 1665 až 1669. 
   V roku 1669 navštívil Slovensko anglický 
cestovateľ a lekár Edward Brown.  Po príchode 
k tunajším kúpeľom sa rozhodol prenocovať 
v Banke. Prekvapilo ho, že i keď bol chladný 
marec, kúpalo sa pod holým nebom viacero ľudí. 
Napočítal 15 kúpacích jám vystlaných vetvami 
a videl aj 3 bazény vykopané v zemi. Kúpele od 
povodne v roku 1652 boli na ľavom brehu Váhu, 

t.j. na strane Banky. Riečište Váhu sa potom 
zmenilo po povodni v roku 1710 a kúpele sa 
ocitli na piešťanskej strane. E. Brown si na 
Banke všimol kameňolom v blízkosti 
kúpacích jám a tiež hlinky rôznych farieb 
okrem zelenej. 
   V roku 1680 zomrel zemepán 
Hlohoveckého panstva gróf Adam Forgáč. 
Jeho panstvá potom dočasne spravovala 
vdova Anna Forgáčová, pretože synovia 
Adam a Šimon neboli ešte plnoletí. Grófke 

Forgáčovej sa podarilo pre Piešťany a Banku 
získať v roku 1682 ochranný list cisára 
Leopolda I.. Týmto listom boli Piešťany a Banka 
zbavené povinnosti ubytovávať vojsko, tiež 
vojakom bolo zakázané obyvateľom týchto obcí 
odoberať potraviny, kone, dobytok a povozy. 
Malo to umožniť lepšiu prevádzku kúpeľov, 
ktorých význam zrejme stúpol. 
   V roku 1689 sa správy Hlohoveckého panstva 
ujal gróf Adam Forgáč mladší. Bratovi Šimonovi 
však ponechal časť Piešťan a časť Banky. 
Koncom 17. storočia však Adam Forgáč ešte 
v mladom veku zomrel a správu Hlohoveckého 
panstva prevzal Šimon Forgáč. 
 

             Ing. Alexander Murín   

 

DEJINY BANKY  
OD NAJSTARŠÍCH ČIAS  

PO SÚČASNOSŤ 

Vedenie ZŠ v Banke oznamuje rodičom, že 

 ZÁPIS DO 1. ROČNÍKA 
 sa uskutoční v dňoch 

 

piatok   16.01.2004   od  14,00   do   18,00 hod. 
sobota   17.01.2004   od    8,00   do   12,00 hod. 

Možnosti: 
•  Jednozmenné vyučovanie pre 1.  až 9. ročník. 
•  Školský klub detí od 6,30 do 16,15 hod. 
•  Stravovanie v školskej jedálni. 
•  Vyučovanie anglického jazyka od 2. ročníka. 
•  Vyučovanie nemeckého jazyka od 7. ročníka. 
•  Individuálny rozvoj schopností žiakov. 
•  Nízke počty žiakov v triedach. 
•  Plavecký výcvik pre žiakov 2. až 9. ročníka. 
•  Matematická súťaž MAKS s celoslovenskou pôsobnosťou. 
•  Práca v počítačovom a internetovom krúžku od 3. ročníka. 
 
PROSÍME RODIČOV, ABY SI PRINIESLI PREUKAZ 
TOTOŹNOSTI A RODNÝ LIST DIEŤAŤA. 

OZNAM 
Občianske združenie pri Základnej škole v Banke (OZ pri ZŠ) dáva na 
vedomie, že do konca decembra 2003 je možné poskytnúť škole sponzorský 
dar v zmysle § 12 odst.10 zákona č. 366/99 Z.z. s možnosťou odpočítania 
darovanej sumy zo základu dane, pokiaľ sponzorský dar je poskytnutý 
v hodnote minimálne 500,- SK. 
V prípade, že sa rozhodnete dať škole sponzorský dar, bude Vám vystavený 
doklad o poskytnutí  daru. Peniaze môžete darovať prostredníctvom účtu 
OZ pri ZŠ číslo účtu : Slovenská sporiteľňa 0283371214/0900, alebo osobne 
v ZŠ, kde Vám bude vystavený príjmový pokladničný doklad. 


